

磁共振成像

月刊
总第144期
2010年1月创刊

2024年第15卷第6期
2024年6月20日出版

刊名题写：时任第十一届全国人大常委会副委员长韩启德

主管单位 中华人民共和国国家卫生健康委员会

主办单位
中国医院协会
首都医科大学附属北京天坛医院

终身名誉主编 戴建平

主编 金征宇
副主编 陈敏 程敬亮 付海鸿
贺光军 洪楠 刘士远
马林 宋彬 田捷
王梅云 鲜军舫 严福华
赵心明

社长 贺光军
编辑部主任 王志强
责任编辑 顾立萍 王婷
王志强 贺光军
责任校对 张琴 江俊
学科编辑 陈佳杰 刘海峰
出版单位 《磁共振成像》
杂志社有限公司

发行范围 公开
发行单位 本刊发行部

国内发行 中国邮政集团有限公司
北京市报刊发行局
邮发代号 2-855
国外总发行 中国国际图书贸易集团有限公司
国外发行代号 M 8958
印刷单位 北京科信印刷有限公司

电话 010-67113815
E-mail editor@cjmri.cn
网址 www.chinesemri.com
定价 每册30元

国内统一连续出版物号 CN 11-5902/R
国际标准连续出版物号 ISSN 1674-8034
广告发布登记证号 京西市监广登字20170242号
本刊刊出的所有论文不代表本刊编委会的观点，除非特别声明

目次

论著

临床指南·专家共识

原发性肝癌诊疗指南(2024年版)

.....中华人民共和国国家卫生健康委员会医政司 (1)

临床研究

全面性发育迟缓患儿大脑白质纤维束微结构异常的扩散峰度成像研究

.....张晓雪, 赵鑫, 沈艳勇, 程美英, 王长浩,
杨喆璇, 冯占起, 张小安 (19)

rs-fMRI结合图论分析对癫痫共病抑郁的脑功能网络研究

.....潘红, 刘超荣, 胡爱丽, 黄彪, 苏琦艳, 周夏怡, 胡崇宇 (24)

克罗恩病患者左脑岛及右后顶叶皮层厚度与功能连接异常

.....郑妍玲, 李芸菲, 胡杨, 戎兰, 周滟, 梁宗辉 (31)

原发性痛经患者自身不同状态下大脑低频振幅和功能连接的改变:

.....一项基于静息态功能磁共振的研究
.....江林臻, 张鹏飞, 张静 (36)

基于静息态功能磁共振成像观察电针治疗AIS患者的即刻脑网络变化

.....朱力, 余成新, 赵长江, 熊雄, 陈龙, 张灿, 陈江津 (42)

结构MRI联合基于VR眼动追踪技术的计算机化认知评估在阿尔茨海默病

.....早期诊断中的应用价值韦卓男, 樊响, 余可妍, 陈乐乐, 尹晨旺, 陈慧,
戚玉龙, 陈旭辉, 胡俊, 张绪, 成官迅 (49)

超高海拔移居者脑网络度中心性静息态功能磁共振成像研究

.....陈佳杰, 王帆, 旦增念扎, 杨杰, 张雅滨, 王志东, 李强, 代晓峰 (54)

冠心病伴抑郁患者脑结构磁共振成像特点及与情绪认知的相关性研究

.....刘蕾, 赵天佐, 许聃, 袁洁, 王旭, 王亚楠, 刘蓓,
钟利群, 李小圳, 余文龙, 陈正光 (59)

脑小血管负担评分对短暂性脑缺血发作患者复发性脑血管事件的预测价值

.....江艳柳, 王书培, 李凤, 张璐 (67)

心脏磁共振组织特征追踪技术评估左心衰合并肺高压的临床价值

.....贾涵, 钱雯, 朱晓梅, 周艳丽, 徐怡, 祝因苏 (72)

基于多参数MRI影像组学联合临床病理变量预测乳腺癌新辅助治疗的敏感性

.....赵青, 苏桐, 代婷, 王锐, 张硕, 陶阳, 吕发金, 欧阳祖彬 (79)

Kaiser评分与表观扩散系数对哺乳期乳腺良恶性病变的鉴别诊断效能研究

.....杨喆璇, 赵鑫, 谭世芳, 程美英, 沈艳勇, 张晓雪, 冯占起, 王长浩 (87)

不同病理亚型子宫肉瘤MRI征象及其与绝经状态之间关系的临床研究

.....黄炳尧, 李宣毅, 谢宇, 孙洪赞 (94)

基于T2加权MRI瘤周和瘤内影像组学模型术前预测上皮性 卵巢癌FIGO分期	王心怡, 魏明翔, 陈双庆 (100)
基础研究	
电针与干细胞治疗大鼠急性周围神经损伤的磁共振扩散张量成像评估	潘劲统, 孟凡琦, 盘中贤, 余学问, 李主镜, 高进云, 郝连涛, 梁秋梅, 陈玥瑶 (107)
技术研究	
不同肠道准备方式对直肠癌患者超高b值DWI图像质量的影响	郝勇飞, 李婉清, 赵婉婷, 王虹, 张广文, 冯岩, 李延静, 张劲松 (115)
讲 座	
自身免疫性胰腺炎患者少见的影像表现	张斌斌, 戴娜, 杨迎, 霍健伟, 斯二虎 (123)
病例报告	
成人弥漫性内生型脑桥胶质瘤伴椎管内播散一例并文献复习	王丹阳, 蒋盈盈, 白玉萍, 甘铁军, 江林臻, 张静 (129)
综 述	
磁敏感加权成像在脑胶质瘤中的应用进展	于旭东, 谭艳 (133)
针刺四关穴治疗轻度认知障碍多模态MRI研究进展	韩盛旺, 李晓陵, 王杨, 侯玉, 魏泽宜, 高胜兰, 王珑 (138)
多发性硬化合并抑郁症的多模态MRI技术研究进展	齐凯, 李昊, 徐君海, 任瑞, 李祥林 (144)
儿童、青少年抑郁症的静息态功能磁共振成像研究进展	吴蓉, 凌奥南, 张高峰 (149)
动态功能连接在孤独症谱系障碍中的应用及研究进展	伍光榕, 张国敏, 许媛媛, 杨伟 (153)
ATN诊断框架下阿尔茨海默病的PET/MR研究进展	周妍, 周琦东, 尹晨茹, 毕若琳, 盖永康, 苏颖, 夏晓天 (159)
基于DTI-ALPS评估中枢神经系统疾病患者类淋巴系统功能的研究进展	朱小影, 周天宇, 黄强, 马红卫, 张清 (166)
磁共振成像在颅内肿瘤周围脑区中的研究进展	赵恩东, 施禹彤, 宋雪琳, 娄诗云, 杨超 (172)
MRI影像组学在垂体神经内分泌肿瘤中的研究进展	董文洁, 周俊林 (179)
扩散磁共振成像振荡梯度自旋回波原理及其在脑胶质瘤中的应用进展	陆珏, 汪晶 (185)
MR扩散张量成像预测脑胶质瘤级别及基因型的研究进展	吴晓怡, 吴元魁 (190)
磁共振成像技术在耳鸣中的研究进展	于琛, 谢佳培, 刘雪, 白岩, 王梅云 (196)
功能磁共振成像技术及人工智能评估鼻咽癌分期的研究进展	莫志英, 周文娟, 杨维珍 (202)

封面文章

全面性发育迟缓(global developmental delay, GDD)是一种发生在五岁以下儿童的神经发育障碍性疾病,定义为存在两项或两项以上发育里程碑的显著延迟,包括粗大运动或精细动作、语言、认知、社交和日常生活活动。GDD的患病率约为1%~3%,其病因复杂,涉及多种因素相互作用,使得诊断、干预和预后评估面临极大挑战。缺乏早期诊断和干预可能导致GDD儿童进一步发展为智力障碍,严重影响日常生活和社会交往。

目前,临幊上对GDD儿童的诊断评估主要依赖发育量表,但这种方法主观性较强,可能导致评估结果不准确。同时,目前尚缺乏针对GDD的特异性生物标志物。因此,研究GDD儿童的脑微结构以期开发出定量诊断的神经生物标志物具有重要意义。

扩散峰度成像(diffusion kurtosis imaging, DKI)是一种定量磁共振成像技术,能够模拟复杂结构中的微环境,在检测神经组织发育和生理机制变化方面表现出较高的敏感性和特异性。基于束的空间统计学方法(tract-based spatial statistics, TBSS)是一种针对全脑白质进行空间统计分析的方法,能够避免手动勾画感兴趣区导致的测量偏差。

本研究收集了所有受试者的临床资料和DKI扫描数据,采用两独立样本t检验和 χ^2 检验比较两组在年龄和性别上的差异,并使用TBSS方法分析DKI参数在GDD儿童和健康对照儿童之间的差异。此外,使用Spearman相关分析探索有显著组间差异白质脑区内DKI参数值与Gesell发育诊断量表的相关性。结果表明,与健康对照组相比,GDD儿童的平均扩散率(mean diffusivity, MD)和径向扩散系数(radial diffusivity, RD)显著升高,而径向峰度(radial kurtosis, RK)显著降低,受影响的白质脑区包括丘脑前辐射、皮质脊髓束、下额枕束、上纵束、下纵束和钩状束等。此外,相关性分析显示RK参数值与GDD儿童的神经发育水平相关。DKI技术能够检测到GDD儿童大脑白质纤维束微结构的异常,有助于发现GDD的潜在神经生物标志物。详见内文第19页。

- MRI影像组学在乳腺癌新辅助治疗疗效评价及预后的研究进展
.....白颖楠, 周蓉艳, 宁子睿, 李卓琳 (207)
- 四维血流磁共振成像在肝脏疾病中的应用进展
.....李灵, 余成新, 李梁 (212)
- CT和MRI及影像组学预测结直肠癌微卫星不稳定状态研究进展
.....彭乐平, 张秀玲, 施柳言, 黄刚, 马娅琼,
艾凯, 王莉莉, 马文婷, 马小梅 (218)
- 超高场磁共振在骨肌系统的研究进展
.....刘苏卫, 袁慧书 (224)
- 磁共振自旋锁定成像技术及其临床应用进展
.....何思怡, 李博伟, 成官迅 (229)



CHINESE JOURNAL OF MAGNETIC RESONANCE IMAGING

ISSN 1674-8034, CN 11-5902/R, CODEN CCIHBW, Established in 2010 Monthly Vol. 15, No. 6, Jun 20, 2024

Responsible Institution

National Health Commission of the People's Republic of China

Sponsor

Chinese Hospital Association
Beijing Tiantan Hospital of Capital Medical University

Lifetime Honorary Editor-in-Chief

DAI Jianping

Editor-in-Chief

JIN Zhengyu

Associate Editor-in-Chief

CHEN Min	CHENG Jingliang
FU Haihong	HE Guangjun
HONG Nan	LIU Shiyuan
MA Lin	SONG Bin
TIAN Jie	WANG Meiyun
XIAN Junfang	YAN Fuhua
ZHAO Xinming	

President

HE Guangjun

Editing

Editorial Board of Chinese Journal of Magnetic Resonance Imaging

Publishing

Publishing House of Chinese Journal of Magnetic Resonance Imaging

General Distributor

Domestic: Beijing Newspaper and Periodical Distribution Bureau of China Post Group Co., Ltd.
Postal Code: 2-855
Overseas: China International Book Trade Group Co., Ltd., P.O. Box 399, Beijing, China
Code No.: M 8958

Mail Order

Third Floor, Building 4, No. 358, Yudaihe East Street, Tongzhou District, Beijing 101100, China

Tel & Fax 8610-67113815

E-mail editor@cjmrj.cn

Website www.chinesemri.com

Price: USD 30.00

Contents

ORIGINAL RESEARCH

CLINICAL GUIDELINES & EXPERT CONSENSUS

- 1 Guideline for diagnosis and treatment of primary liver cancer (2024 edition)
Department of Medical Administration, National Health Commission of the People's Republic of China

CLINICAL ARTICLES

- 19 Diffusion kurtosis imaging reveals microstructural abnormalities in cerebral white matter fiber tracts in children with global developmental delay
ZHANG Xiaoxue, ZHAO Xin, SHEN Yanyong, CHENG Meiyun, WANG Changhao, YANG Zhexuan, FENG Zhanqi, ZHANG Xiaoan
- 24 A study on the brain functional network of adult epilepsy comorbidity depression
PAN Hong, LIU Chaorong, HU Aili, HUANG Biao, SU Qiyuan, ZHOU Xiayi, HU Chongyu
- 31 Abnormal cortical thickness and functional connectivity of the left insula and right posterior parietal cortex in Crohn's disease
ZHENG Yanling, LI Yunfei, HU Yang, RONG Lan, ZHOU Yan, LIANG Zonghui
- 36 Alterations in amplitude of low frequency fluctuation and functional connectivity of brain in primary dysmenorrhea patients under different self-states: A resting-state functional magnetic resonance imaging study
JIANG Linzhen, ZHANG Pengfei, ZHANG Jing
- 42 Immediate brain network changes in AIS patients treated with electroacupuncture by observing resting-state functional magnetic resonance imaging
ZHU Li, YU Chengxin, ZHAO Changjiang, XIONG Xiong, CHEN Long, ZHANG Can, CHEN Jiangjin
- 49 Application value of structural MRI combined with computerized cognitive assessment based on VR eye-tracking technology in early diagnosis of Alzheimer's disease
WEI Zhuonan, FAN Xiang, YU Keyan, CHEN Lele, YIN Chenwang, CHEN Hui, QI Yulong, CHEN Xuhui, HU Jun, ZHANG Xu, CHENG Guanxun
- 54 Degree centrality of brain network in immigrants at ultra-high altitudes: A resting state functional MRI study
CHEN Jiajie, WANG Fan, DANZENG Nianza, YANG Jie, ZHANG Yabin, WANG Zhidong, LI Qiang, DAI Xiaofeng
- 59 Study on brain structural magnetic resonance imaging characteristics and correlation with emotion and cognition in patients with coronary heart disease and depression
LIU Lei, ZHAO Tianzuo, XU Dan, YUAN Jie, WANG Xu, WANG Yanan, LIU Bei, ZHONG Lijun, LI Xiaozhen, SHE Wenlong, CHEN Zhengguang
- 67 Predictive value of cerebral blood tubule burden score for recurrent cerebrovascular events in patients with transient ischemic attack
JIANG Yanliu, WANG Shupei, LI Feng, ZHANG Lu
- 72 Value of cardiac magnetic resonance feature tracking in the evaluation of patients with pulmonary hypertension due to left heart failure
JIA Han, QIAN Wen, ZHU Xiaomei, ZHOU Yanli, XU Yi, ZHU Yinsu

- 79 Radiomics based on multiparametric MRI for prediction of breast cancers sensitive to neoadjuvant chemotherapy
ZHAO Qing, SU Tong, DAI Ting, WANG Rui, ZHANG Shuo, TAO Yang, LÜ Fajin, OUYANG Zubin
- 87 Study on the differential diagnostic efficacy of Kaiser score and apparent diffusion coefficient values for benign and malignant breast lesions during lactation
YANG Zhexuan, ZHAO Xin, TAN Shifang, CHENG Meiyi, SHEN Yanyong, ZHANG Xiaoxue, FENG Zhanqi, WANG Changhao
- 94 Clinical study on MRI features of different pathological subtypes of uterine sarcoma and their relationship with menopausal status
HUANG Bingyao, LI Xuanyi, XIE Yu, SUN Hongzan
- 100 Preoperative prediction of FIGO stage of epithelial ovarian cancer based on T2-weighted MRI peritumoral and intratumoral radiomics models
WANG Xinyi, WEI Mingxiang, CHEN Shuangqing

ORIGINAL ARTICLE

- 107 Magnetic resonance diffusion tensor imaging evaluation of electroacupuncture and stem cell therapy for acute peripheral nerve injury in rats
PAN Jintong, MENG Fanqi, PAN Zhongxian, YU Xuewen, LI Zhujing, GAO Jinyun, HAO Liantao, LIANG Qiumei, CHEN Yueyao

TECHNICAL ARTICLE

- 115 Effect on image quality of ultra-high b-values diffusion weighted imaging in patients with rectal cancer by using different bowel preparation methods
HAO Yongfei, LI Wanqing, ZHAO Wanting, WANG Hong, ZHANG Guangwen, FENG Yan, LI Yanjing, ZHANG Jinsong

LECTURE

- 123 Uncommon imaging features in patients with autoimmune pancreatitis
ZHANG Binbin, DAI Na, YANG Ying, HUO Jianwei, JIN Erhu

CASE REPORT

- 129 Adult diffuse intrinsic pontine glioma with vertebral canal dissemination: One case report and literature review
WANG Danyang, JIANG Yingying, BAI Yuping, GAN Tiejun, JIANG Linzheng, ZHANG Jing

REVIEWS

- 133 Advances in the application of susceptibility weighted imaging in brain gliomas
YU Xudong, TAN Yan
- 138 Progress in multimodal MRI research on acupuncture at Sigan point for the treatment of mild cognitive impairment
HAN Shengwang, LI Xiaoling, WANG Yang, HOU Yu, WEI Zeyi, GAO Shenglan, WANG Long
- 144 Research progress of multimodal MRI technology in multiple sclerosis complicated with depression
QI Kai, LI Hao, XU Junhai, REN Rui, LI Xianglin
- 149 Advances in resting-state fMRI studies of depression in children and adolescents
WU Rong, LING Aonan, ZHANG Gaofeng
- 153 Dynamic functional connectivity in autism spectrum disorders: applications and research advances
WU Guangrong, ZHANG Guomin, XU Yuanyuan, YANG Wei
- 159 Research progress in PET/MR for diagnosis of Alzheimer's disease within ATN framework
ZHOU Yan, ZHOU Qidong, YIN Chenru, WU Ruolin, GAI Yongkang, SU Ying, XIA Xiaotian

About the cover

Global developmental delay (GDD) is a neurodevelopmental disorder occurring in children under the age of five, characterized by significant delays in two or more developmental milestones, including gross or fine motor, language, cognition, social interaction, and daily living activities. The prevalence of GDD is approximately 1%-3%, with a complex etiology involving multiple interacting factors, posing significant challenges for diagnosis, intervention, and prognosis. Lack of early diagnosis and intervention can result in GDD children developing intellectual disabilities, severely impacting their daily lives and social interactions.

Currently, clinical diagnosis and evaluation of GDD in children primarily rely on developmental scales; however, this method is highly subjective, potentially leading to inaccurate assessments. Additionally, there are no specific biomarkers for diagnosing GDD. Therefore, studying the brain microstructure of GDD children is crucial to developing quantitative diagnostic neurobiomarkers.

Diffusion kurtosis imaging (DKI) is a quantitative magnetic resonance imaging technique that can simulate the microenvironment of complex structures, showing high sensitivity and specificity in detecting neural tissue development and physiological changes. Tract-based spatial statistics (TBSS) is a method for spatial statistical analysis of whole-brain white matter, which avoids measurement bias caused by manually drawing regions of interest.

This study collected clinical data and DKI scan data from all participants, using independent sample *t*-tests and chi-squared tests to compare age and gender differences between the two groups. TBSS was used to analyze differences in DKI parameters between GDD children and healthy controls. Additionally, Spearman correlation analysis was used to explore the relationship between DKI parameter values in significantly different white matter regions and the Gesell Developmental Schedules. The results showed that compared to healthy controls, GDD children had significantly increased mean diffusivity (MD) and radial diffusivity (RD), and significantly decreased radial kurtosis (RK) in affected white matter regions, including the anterior thalamic radiation, corticospinal tract, inferior fronto-occipital fasciculus, superior longitudinal fasciculus, inferior longitudinal fasciculus, and uncinate fasciculus. Furthermore, correlation analysis indicated that RK parameter values were associated with the neurodevelopmental levels of GDD children. DKI technology can detect microstructural abnormalities in the white matter tracts of GDD children's brains, aiding in the identification of potential neurobiomarkers for GDD. Please see text page 19.

- 166 Research progress on the glymphatic system of patients with central nervous system diseases based on diffusion tensor image analysis along the perivascular space
ZHU Xiaoying, ZHOU Tianyu, HUANG Qiang, MA Hongwei, ZHANG Qing
- 172 Progress in MRI in peritumoral brain zone of brain tumors
ZHAO Endong, SHI Yutong, SONG Xuelin, LOU Shiyun, YANG Chao
- 179 Research progress of MRI radiomics in pituitary neuroendocrine tumors
DONG Wenjie, ZHOU Junlin
- 185 The principle of oscillating gradient spin echo in diffusion magnetic resonance imaging and its application in gliomas
LU Jue, WANG Jing
- 190 Research progress of magnetic resonance diffusion tensor imaging in glioma grading and genotype prediction
WU Xiaoyi, WU Yuankui
- 196 Research progress of magnetic resonance imaging in tinnitus
YU Chen, XIE Jiabei, LIU Xue, BAI Yan, WANG Meiyun
- 202 Research progress of functional magnetic resonance imaging and artificial intelligence in evaluating the staging of nasopharyngeal carcinoma
MO Zhiying, ZHOU Wenjuan, YANG Weizhen
- 207 Research progress of MRI radiomics in the efficacy evaluation and prognosis of neoadjuvant therapy for breast cancer
BAI Yingnan, ZHOU Rongyan, NING Zirui, LI Zhuolin
- 212 Advances in application of four dimensional flow MRI in liver diseases
LI Ling, YU Chengxin, LI Liang
- 218 Research progress of CT and MRI with radiomics to predict microsatellite instability in colorectal cancer
PENG Leping, ZHANG Xiuling, SHI Liuyan, HUANG Gang, MA Yaqiong, AI Kai, WANG Lili, MA Wenting, MA Xiaomei
- 224 Research Progress of ultra-high-field magnetic resonance imaging in musculoskeletal system
LIU Suwei, YUAN Huishu
- 229 Principles and clinical advances of magnetic resonance spin lock imaging
HE Siyi, LI Bowei, CHENG Guanxun

